
Z á p i s 

ze schůze Komise pro informační technologie 

konané dne 24. září 2008 
  
  
Přítomni: V.Babický, L.Beneš, V.Brunnhofer, I.Černý, P.Hejda, V.Chalupa, M.Indra, O.Jakl, 

J.Jakubík, J.Jursa, A.Kugler, L.Lízal, J.Nadrchal, M.Nečesal, P.Schauer, 
J.Strnad, P.Sunega, M.Tůma, P.Vaníček 

 
Omluveni: M.Bárta, P.Černý, M.Fridrich, V.Havlík, J.Chudoba,  I.Janda, P.Přikryl,  J.Štrunc, 

J.Vackář,  
 
 
 
Program:  
  

1. Prezentace zástupce KNAV: 
     Informační systémy spravované Knihovnou AV ČR 
2.   Zpráva o čerpání rozpočtu KIT 
3.   Schvalování dalších požadavků na dotace z rozpočtu KIT 
4.   Různé: 
  a) informace o zvýšení výkonu systému LUNA  
  b) informace o založení bezpečnostní skupiny CAS-CSIRT 
  c) informace o připravovaných jednáních s fy. Microsoft  

 
 
Schůzi zahájil a řídil předseda Komise M.Tůma.  
 
(V textu zápisu používáme zjednodušené symbolické názvy veřejných výzkumných institucí, 
které jsou ústavy AV ČR). 
 
Ad 1)  
Ředitel KNAV M. Lhoták informoval o informačních systémech spravovaných Knihovnou AV 
ČR a o souvisejících službách, které KNAV poskytuje pracovištím (knihovnám) AV ČR.  
K rutinně používaným systémům patří ALEPH - souborný katalog knihoven ústavů AV ČR 
využívaný více než 40ti knihovnami, ASEP - systém pro evidenci publikací s téměř 160tis. 
záznamy a Digitální knihovna AV ČR umožňující přístup k dokumentům digitalizovaným v 
Digitalizačním centru KNAV. V současné době je k dispozici již 58 digitalizovaných periodik.  
Přístup k těmto informačním systémům je možný z webových stránek Knihovny AV ČR 
www.lib.cas.cz 
M.Lhoták dále informoval o připravované spolupráci s vyhledávacím portálem Google, o 
zamýšleném Informačním portálu AV ČR pro jednotný přístup k informačním zdrojům ústavů 
AV ČR a konečně o výstavbě centrálního úložiště dat pro uchovávání dat získaných z 
různých informačních zdrojů. 
Z rozsáhlé diskuze vyplynulo, že obecné povědomí o informačních systémech a službách 
KNAV není veliké, systémy a služby jsou využívány převážně knihovnami ústavů, méně již 
jednotlivými vědeckými pracovníky. Dále byla diskutována otázka práv přístupu k informacím 
a zejména problematika licencí. V současné době neexistuje centrální správa licencí, 
knihovny ústavů AV ČR si licence spravují většinou samy. 
V závěru diskuse bylo konstatováno, že prezentace byla pro členy KIT přínosná a bylo 
doporučeno, aby se zástupce KNAV účastnil i příštích zasedání KIT.    



 
 
Ad 2) 
M.Indra podal zprávu o čerpání rozpočtu KIT v roce 2008. Konstatoval, že téměř polovina 
schválených dotací nebyla dosud vyčerpána a apeloval na jejich včasné dočerpání. Tyto 
dotace totiž nebudou moci být uplatněny po závazném termínu, který bude vyhlášen KAV AV 
ČR ke konci tohoto roku,  
 
Ad 3) 
KIT po krátké diskusi schválila v plné výši další požadavky na dotace podané do 24.9.2008: 
 
 - ÚIACH: Pořízení poštovního serveru pro areál AV ČR Veveří Brno     58 tis. Kč 
 - KNAV:  Upgrade mikrovlnného pojítka Praha - Jenštejn   370 tis. Kč 
 - BFÚ:     Navýšení dříve schváleného příspěvku na systém pro  
       monitorování provozu lokální sítě BFÚ o       71tis. Kč 
 
Požadavek BFÚ je přitom vázán na povinnost žadatele seznámit členy KIT formou semináře 
se získanými zkušenostmi s provozem instalovaného systému. Vzhledem k tomu, že systém 
v předpokládané konfiguraci dosud nebyl dodavatelem zcela vyzkoušen, KIT doporučila 
žadateli smluvně pečlivě ošetřit teoreticky možný případ jeho nefunkčnosti. 
Aktuální stav rozpočtu je uveden v příloze k tomuto zápisu. 
 
Ad 4) 
- J. Nadrchal informoval o zvýšení výkonu systému LUNA: 2x server SunFire X4600 s 32 
výpočetními jednotkami a sdílenou operační pamětí 256 GB. 
Uvedl také, že software je upravován a doplňován podle přání uživatelů. Je možné jej 
instalovat i na platformu Windows. 
- M.Indra podal informaci o založení bezpečnostní skupiny CAS-CSIRT a o její budoucí 
činnosti - řešit eventuální bezpečnostní incidenty v síti AV ČR. Konstatoval, že nutným 
předpokladem pro práci skupiny je aktuální databáze kontaktních údajů správců sítí pracovišť 
AV ČR a základních parametrů jimi  spravovaných sítí. V současné době je tato databáze 
připravována, její klíčové údaje budou umístěny na webových stránkách správy sítě 
casadmin.cas.cz 
- M. Tůma informoval o nabídce seminářů  pro druhý rok večerních univerzit pro technické 
pracovníky IT ústavu AV ČR připravovaných fy. ABACUS. Semináře budou zaměřeny stejně 
jako v loňském roce na portfolio produktů Microsoft. Text nabídky adresovaný M.Tůmovi je v 
příloze zápisu.  Navrhovaný program může být podle připomínek členů KIT modifikován. 
- Další diskuse se týkala problematiky licenčních programů fy.Microsoft Select a Campus 
Agreement. Nejasnosti by měl na některé z příštích schůzí KIT vyjasnit zástupce fy. 
ABACUS. Vl.Chalupa v té souvislosti upozornil na jednání zástupců AV ČR a fy. Microsoft, 
které se uskuteční 10.11. 2008 v budově AV ČR na Národní třídě v Praze a bude se týkat 
licenční politiky fy. Microsoft. Podrobnější informace budou rozeslány později. 
 
  

V Praze dne 28.6.2008 

 

Zápis:  M. Indra 

        

              
 
        Schválil: M.Tůma 


